

國立政治大學外交學系
106 學年度轉系考試試題

科目：英文

(考試時間：一小時；試題卷請隨答案卷一併繳回)

一、請將下則報導翻譯成中文 (60%, 30% each)

What perhaps set the alarm bells ringing in New Delhi was the Bangladesh's procurement of two refurbished Chinese submarines which brought the Indian defense minister for his maiden visit and the push for a 25-year defense pact proposing enhanced cooperation between the two militaries and insisting on purchase of defense equipment from India. How should India view Bangladesh's rising closeness with China? With suspicion or with maturity? Should India insist on countering the imagined Chinese "influence"—imagined because China has in no way been able to influence our policy of friendship towards India — by forcing a "defense treaty" or "greater defense cooperation" on Bangladesh? Will such enhanced cooperation give India any additional strategic benefit than it already enjoys?

Despite seven years of talks between Ottawa and Brussels, the Comprehensive Economic and Trade Agreement Treaty crashed into a wall Friday after being rejected by the Belgian region of Wallonia, making it impossible for the European Union to approve the deal. That was an ominous sign for another ambitious treaty, the Transatlantic Trade and Investment Partnership between the United States and the EU, which also faces strident opposition on both sides of the Atlantic.

二、請用英文回答以下問題 (40%)

1. What are major differences between WTO and FTA? (10%)
2. Why US President Trump does not like multilateralism while favor bilateralism, when it comes to trade? (10%)
3. Who is Christine Lagarde? (10%)
4. What is THAAD? (10%)

國立政治大學外交學系
106 學年度轉系考試試題

科目：國際現勢

(考試時間：一小時；試題卷請隨答案卷一併繳回)

1. 申論題(50%)：

由中國大陸倡議亞洲基礎建設投資銀行(Asian Infrastructure Investment Bank, AIIB)在今年的三月 23 日來到 70 個成員國，使得它成為當前最大的區域開發銀行。請問：

- (1) AIIB 的成立背景為何？15%
- (2) 如果你(妳)是亞洲開發銀行(Asian Development Bank, ADB)總裁中尾武彥(Takehiko Nakao)的特別顧問，你(妳)想評估 AIIB 對於 ADB 的衝擊。因此，請先選擇現實主義、建構主義或是自由主義的其中一個，描述該理論的基本說法及立場。25%
- (3) 根據第(2)題你(妳)所選擇的主要國際關係理論，你(妳)認為 AIIB 的存在與 ADB 之間，是處於哪一種關係(例如競爭、合作或是其他)？為什麼？10%

2. 解釋名詞(30%)：

- (1) 2015 年巴黎協議(The Paris Agreement)；
- (2) 聯合國安全理事會(UN Security Council)；
- (3) 世界貿易組織(World Trade Organization, WTO)；
- (4) 霸權穩定理論(Hegemonic Stability Theory)；
- (5) 頁岩油；
- (6) 十九大。

3. 簡答題(20%)：

- (1) 有人說近年以來不斷發生的恐怖活動，起因於文明的衝突(clash of civilizations)。請問你(妳)同意這樣的說法嗎？為什麼？
- (2) 你(妳)認為未來的國際關係，是美中共治、美國獨強、中國獨強或是其他？為什麼？